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بابهرهبرداريازطرحهايتوسعهصورتميگيرد
اشتغالزايي3هزارنفريدرمجتمعمسسونگون

بهره برداري از طرح هاي توسعه مس سونگون منجر به اشتغال زايي سه هزار نفري در اين مجتمع 
خواهد شد.

علي جهانگيري معاون هماهنگي امور اقتصادي استاندار آذربايجان شرقي با بيان اين مطلب و اشاره 
به اجراي 22 پروژه در مجتمع مس سونگون، گفت: سونگون بيشترين ذخاير مس را در استان دارد و 
تلاش مي کنيم با بهره برداري از پروژه هاي توسعه، فرآوري محصولات اين مجتمع در خود استان صورت 

گيرد.
جهانگيري با بيان اينکه با اتمام دو پروژه مهم تغليظ و ذوب مس، براي سه هزار نفر ]به صورت مستقيم 
پايين دستي  ايجاد شهرک تخصصي صنايع  براي  و غير مستقيم[ اشتغال زايي خواهد شد، اظهار کرد:  
مس نيز محلي در شهرستان ورزقان شناسايي شده و طرح ايجاد آن نيز در شرکت شهرک هاي صنعتي 

کشور تصويب شده است.
وي با بيان اينکه مس، يک محصول استراتژيک است، افزود: در استان بيش از يک ميليارد تن ذخاير 

مس داريم که 30 درصد از ذخاير مس کشور را شامل مي شود.
وي با اشاره به اينکه بازار مصرف مس به طور فزاينده در حال گسترش است، افزود: مصرف جهاني 
مس در حال حاضر حدود 24 ميليون تن است و پيش بيني شده اين ميزان در سال 2050 ميلادي به 60 

ميليون و در سال 2100 ميلادي به بيش از 90 ميليون تن برسد.
معاون هماهنگي امور اقتصادي استاندار آذربايجان شرقي گفت: تلاش مي کنيم معادن مس غيرفعال 
در استان را فعال کنيم و با تکميل زنجيره ارزش اين محصول در استان، ارزش افزوده آن در استان باقي 

بماند.
با بيان اينکه معدن، بهترين گزينه براي جايگزيني نفت است، افزود: تلاش مي کنيم موانع و  وي 
مشکلات بخش خصوصي را برطرف کنيم و همچنين طرحي براي فرآروي معادن کوچک در يک منطقه 

تعيين شده در دست بررسي است .

پيشگاميفولادخراساندرايفايمسئوليتهاياجتماعي
شايستهقدردانياست

حجه الاسلام فتوحي، در بازديد از مجتمع فولاد خراسان با بيان اين که در جريان کمک هاي انسان دوستانه 
مجتمع فولاد خراسان در مقابله با تبعات همه گيري کرونا و ساير خدمات اجتماعي اين قطب بزرگ صنعت 
استان هستم، افزود: اقدامات ارزشمند اين شرکت در راستاي مسئوليت اجتماعي خود، کمک شاياني به کاهش 
معضلات اجتماعي کرده است.حجه الاسلام فتوحي، امروز يکشنبه 10 اسفند ماه در بازديد از مجتمع فولاد 
خراسان با بيان اين که در جريان کمک هاي انسان دوستانه مجتمع فولاد خراسان در مقابله با تبعات همه گيري 
کرونا و ساير خدمات اجتماعي اين قطب بزرگ صنعت استان هستم، افزود: اقدامات ارزشمند اين شرکت در 
راستاي مسئوليت اجتماعي خود، کمک شاياني به کاهش معضلات اجتماعي کرده است.بالاترين مقام بازرسي 
استان در باره مشکلات پيش آمده بر سر راه توليد شرکت در زمستان و مسأله قطع شدن برق و گاز براي به 
تعادل رساندن بار شبکه توزيع در ابتداي زمستان امسال گفت: اين مجموعه با اين حجم انبوه توليد، منبع ارتزاق 
هزاران نفر و رکني موثر در توليد و صنعت خراسان رضوي است و توليد آن بايستي استمرار داشته باشد و حتما 
در جلسه اي با حضور مديران استاني و متوليان توزيع نيرو، اين مشکل را پيگيري مي کنيم تا در سال هاي آينده 
شاهد اين معضل نباشيم و راه حلي براي اين موضوع پيدا شود.فتوحي خاطرنشان کرد: طرح انتقال آب درياي 
عمان  که مجتمع فولاد خراسان از پيشگامان آن است، مي تواند با رفع مسأله ي آب در نقاط کم آب، تاثير کم 
نظيري بر توسعه اين مناطق داشته و مانع بسياري از آسيب ها در آينده باشد و رويکرد فولاد خراسان و سهيم 
شدن در اين طرح کار ارزنده اي است.بازرس کل خراسان رضوي در باره ايجاد نظام شفافيت در معاملات فولاد 
خراسان هم گفت: ايجاد سيستم شفافيت براي تامين و خريد نيازمندي هاي مجتمع و نيز عرضه تمام محصولات 
مجتمع فولاد خراسان در بورس کالا تدبير مناسبي بوده که هم سلامت فرايندها و صرفه و صلاح شرکت را 
تامين مي کند و هم براي دستگاه هاي بازرسي و نظارت اطمينان بخش است و امر نظارت را نيز تسهيل مي کند.

رييس منطقه 2 بازرسي کل کشور ايجاد اشتغال، رونق توليد، ارايه ي خدمات اجتماعي و اميدبخشي به جامعه 
را از نقاط ارزشمند عملکرد مجتمع فولاد خراسان دانست و از مديرعامل، مديران و کارکنان شرکت براي ايجاد 

اين فضا قدرداني کرد.

مرکزتجارتايرانياندرسوريه
راهاندازيشد

با  سوريه  و  ايران  مشترک  اتاق  رئيس 
در  ايرانيان  تجارت  مرکز  راه اندازي  به  اشاره 
سوريه گفت: قرار است براي فعالان اقتصادي 
جهت سفر به سوريه، يک سهميه پرواز در نظر 

بگيريم.
کنفرانس  در  ديروز  کاشفي  کيوان 
»فرصت ها و راهکارهاي تجارت با سوريه« که 
در اتاق بازرگاني ايران برگزار شد، اظهار داشت: 
عمق استراتژيک بين ايران و سوريه زياد است 
اما در بحث اقتصادي به صورت جدي کار نشده 
به  شروع  ما  گذشته  سال  دو  طول  در  است. 
افزايش همکاري ها بين ايران و سوريه کرده ايم 
انجام  و کارهاي زيادي در طول اين دو سال 
ايرانيان در  شد. به عنوان مثال مرکز تجارت 

سوريه راه اندازي و آماده بهره برداري است.
رئيس اتاق مشترک ايران و سوريه با بيان 
اينکه چالش هايي براي ارتباط با سوريه داريم، 
گفت: سوريه همچون ايران تحريم است که اين 
مسئله موجب کوچک شدن اقتصاد اين کشور 
شده است. ازاين رو بايد در همين سطح فعلًا کار 
کنيم که البته طي اين سال ها اوج تحريم براي 

هر دو کشور اعمال شده است.
که  ديگري  چالش  همچنين  افزود:  وي 
وجود دارد مربوط به تسلط ارگان هاي دولتي 
سوريه در بخش هاي اقتصادي اين کشور است 
البته اين مسئله هم مي تواند مزيت باشد و هم 

چالش.
هنوز  نيز  ديگر  سوي  از  گفت:  کاشفي 
مسير تردد مشخص و نزديکي با سوريه تعيين 
اقدام  کشتيراني،  خط  راه اندازي  البته  نشده 
خوبي است اما بايد تداوم داشته باشد و فاصله 
حرکت اين کشتي ها بايد به 15 روز برسد. در 
از سوي  تير  اجراي کامل کنوانسيون  صورت 
سوريه  با  خوبي  زميني  مسير  عراق،  کشور 

خواهيم داشت.
رئيس اتاق مشترک ايران و سوريه اظهار 
داشت: چالش ديگر مربوط به سيستم بانکي 
است البته طبق اقدامات انجام شده، اگر فعالان 
تجاري خواهان کار در سوريه باشند، مشکلي 
نخواهند داشت. همچنين ترددهاي پروازي به 
سوريه با مشکل مواجه است که در نظر داريم 
براي فعالان اقتصادي، سهميه پرواز ايجاد کنيم.
تجارت  مرکز  بر  علاوه  کرد:  بيان  وي 
ايرانيان در سوريه، به زودي يک بانک اطلاعاتي 
سوريه  روز  نيازهاي  اصلي ترين  معرفي  براي 
و ساير اطلاعات مربوط به بازار و اقتصاد اين 
کشور رونمايي خواهد شد.کاشفي گفت: اولين 
نمايشگاه نيز 12 فروردين 1400 در شهر حلب 

سوريه برگزار مي شود.
رئيس اتاق مشترک ايران و سوريه تأکيد 
کرد: همچنين مقرر شده يک تفاهمنامه داوري 
با سوريه امضا کنيم تا از اين طريق اگر براي 
فعالان اقتصادي مشکلات حقوقي پيش آمد، 
مشکلات را حل کنيم.وي تصريح کرد: با توجه 
به عمق روابط استراتژيک با سوريه، پيشنهاد 
داديم در کنار افزايش صادرات، برخي از کالاها 
که در ايران ممنوعيت صادرات دارند، به کشور 

سوريه صادر شوند.

بازديدمديرعامل
بانکتوسعهصادراتايراناز

کارخانهاطلسريس
ايران و  بانک توسعه صادرات  مديرعامل 
هيات همراه از شرکت توليدي صادراتي اطلس 
روابط  گزارش  کردند.به  بازديد  کاشان  ريس 
عمومي بانک توسعه صادرات ايران، دکتر علي 
صالح آبادي و تعدادي از اعضاي هيات مديره 
اطلس  از شرکت  ايران  توسعه صادرات  بانک 
مجموعه  هاي  شرکت  از  يکي  کاشان،  ريس 
آقاي فرش بازديد کردند.مجموعه آقاي فرش 
داراي چهار هايپر مارکت بزرگ در شهرهاي 
دارد  نظر  در  و  است  مشهد  و  کرج  تهران، 
تعداد آنها را تا 10 هايپرمارکت افزايش دهد.
همچنين اين شرکت با 60 نمايندگي فعال و 
1000 کارگر يکي از کارآفرين برتر کشور بوده 
و داراي برند برتر در 5 سال اخير است.بر اساس 
اطلاعات دريافتي از واحد اعتبارات بانک توسعه 
صادرات ايران در کاشان، اين شرکت با هدف 
شرکت در جهت طرح توسعه خط توليد، اقدام 
است.اين  کرده  جديد  هاي  سوله  احداث  به 
واحد توليدي براي واردات ماشين پشم بافت 
مبلغ 250 ميليارد ريال تسهيلات سرمايه در 
مبلغ 120  گردش دريافت کرده و همچنين 
جاري  سال  ماه  اسفند  در  نيز  ريال  ميليارد 
اين  است.در  نموده  دريافت  کاشان  شعبه  از 
بازديد مديرعامل بانک توسعه صادرات ايران در 
خصوص تداوم همکاري ها با هيات مديره اين 

بنگاه توليدي صادرات محور گفتگو کرد.

مديرتضمينکيفيتپگاه
عضوکميسيونماده12قانون

غذاوداروشد
مدير تضمين کيفيت شرکت صنايع شير 
ايران )پگاه(، به عنوان عضو کميسيون ماده 12 
قانون مواد خوراکي و آشاميدني سازمان غذا 
و دارو، منصوب شد.اين حکم از سوي محمد 
حسين عزيزي مديرکل فرآورده هاي غذايي و 
آشاميدني سازمان غذا و دارو، به شهريار دبيريان 
مدير تضمين کيفيت شرکت صنايع شير ايران، 
اعطا شد.اعلام فهرست رنگ ها، اسانس ها و ساير 
مواد قابل افزودن به مواد خوراکي و آشاميدني، 
همچنين تعيين نوع جنس ظرف مورد استفاده 
از جمله وظايف اين کميسيون، است.در اين 
افزودني ها  مصرف  پيشنهادات  کميسيون، 
بررسي،  آشاميدني  و  خوراکي  صنعت  در 
ريسک هاي ناشي از مصرف افزودني ها ارزيابي 
و ليست رنگ ها، مواد اوليه و طعم دهنده هاي 
مجاز خوراکي به منظور سياست گذاري، تهيه 
مي شود.گفتني است، مدت زمان اين حکم، به 

مدت 2 سال، تعيين شده است.

تجارت65ميليارددلاريايران
درسالجاري

رييس سازمان توسعه تجارت گفت: ايران در 
11ماهه سالجاري 65 ميليارد دلار تجارت خارجي 
انجام داده است.حميد زادبوم در نشست خبري 
که ظهر ديروز با موضوع رونمايي از سامانه هاي 
قرنطينه گياهي در سازمان حفظ نباتات برگزار 
شد، اظهار کرد: ايران علي رغم همه تحريم ها سال 
گذشته بيش از 80 ميليارد دلار تجارت خارجي 
انجام داد و در 11ماهه امسال نيز 65 ميليارد دلار 
تجارت خارجي انجام شد که حدود 34 درصد آن 
واردات و حدود 31 درصد آن صادرات است.وي با 
بيان اينکه هدف تحريم ها اين است که تعامل و 
تجارت جهاني ايران تحت تاثير قرار گيرد، افزود:در  
اين شرايط سخت تنها بخشي که رشد صادرات 
داشته بخش کشاورزي بوده است.رييس سازمان 
توسعه تجارت  با اشاره به اينکه توسعه صادرات 
محصولات کشاورزي و واردات نهاده هاي مورد نياز 
اين بخش  مورد توافق همه است، گفت: واردات و 
صادرات نيازمند ملزوماتي است و آشنايي و تسلط 
بر مقررات بين المللي از مهمترين الزامات آن 
است و سامانه هاي پلمب قرنطينه اي از اقدامات 

ارزشمند در اين راستا است.

درسالجهشتوليد؛
ميدوکرکوردزد

در سال جهش توليد با تلاش و کوشش 
مس  صنعت  سخت کوش  پرسنل  حداکثري 
با 25  ميدوک  معدن  ماهيانه  استخراج  رکورد 
درصد افزايش نسبت به رکورد قبلي در دي ماه 
1399 شکسته شد.حسين ابراهيمي نسب مدير 
مجتمع مس شهربابک با اعلام اين خبر افزود: 
معدن ميدوک در بهمن سال جاري موفق به 
ثبت رکورد جديدي در استخراج ماهيانه شد؛ 
باطله  و  و  معدني  ماده  مجموع  به طوري که 
استخراج شده در بهمن ماه  امسال به رقم 4 
ميليون و 955 هزار و 329 تن رسيد که نسبت 
به به رکورد قبل با 3 ميليون 950 هزار و 767 
تن 25/4 درصد افزايش داشته است.گفتني است، 
شرکت ملي مس ايران در دي ماه 1399 نيز 
توانسته بود با همت کارگران و مديران معدن مس 
ميدوک  رکورد جديدي ثبت کند که اين رکورد 

در بهمن ماه نيز جابجا شد.

اختصاص17هزارتنشکربراي
زمستانگذريزنبورداران

مجري طرح توسعه زنبورداري از اختصاص 
17 هزار تن شکر براي زمستان گذري زنبورداران 
کشور توسط وزارت صمت در سال زراعي جاري 
خبر داد.به گزارش وزارت جهاد کشاورزي، حسين 
اکبرپور در گفت و گو با خبرنگار ما افزود: وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، قيمت شکر حمايتي 
و 500  هزار  را 11  دوم  مرحله  در  زنبورداران 
تومان به ازاي هر کيلوگرم اعلام کرده و وزارت 
تعديل  براي  رايزني  حال  در  کشاورزي  جهاد 
قيمت جديد شکر حمايتي است تا اين نهاده با 
برسد.وي  زنبورداران  به دست  مناسبي  قيمت 
اوايل  در  کشاورزي  جهاد  وزارت  داشت:  اظهار 
پاييز امسال با توجه به نياز بخش زنبور عسل، 
درخواست 32 هزار تن شکر حمايتي از وزارت 
صمت کرده بود و اين در حالي است که از اين 
ميزان، 15 هزار تن شکر با قيمت 6 هزار و 650 
تومان در مرحله نخست اختصاص يافت و در 
استان هاي کشور بين زنبورداران توزيع شد و قرار 
شد مابقي شکر مورد نياز در مرحله دوم تأمين 
شود.اکبرپور ادامه داد: تخصيص 17 هزار تن شکر 
حمايتي در مرحله دوم نيز با تأخير و با قيمت 
جديد اعلام شده و انتظار ما اين است که در سال 
جهش توليد و براي حمايت از توليدکنندگان در 
حوزه زنبورداري، اين ميزان شکر با همان قيمت 
6 هزار و 650 تومان به ازاي هر کيلو گرم و يا با 
قيمت متعادل تري تصويب و در اختيار زنبورداران 
کشور قرار گيرد.وي خاطر نشان کرد که معاون 
امور دام وزارت جهاد کشاورزي در اين راستا در 
نامه اي به معاون بازرگاني داخلي وزارت صمت 
خواسته  شده،  ارسال  اسفند   9 تاريخ  در  که 
است مابقي نهاده شکر حمايتي با توجه به نقش 
زنبورداران در افزايش کمي و کيفي محصولات 
زراعي، باغي و مرتعي به واسطه گردافشاني مؤثر 
گياهان و برقراري چرخه امنيت غذايي، با قيمت 

متعادل تري تصويب شود.

تحقيقاتبرايتوليدماهي
درقفسادامهدارد

آب هاي  پروري  آبزي  پژوهشکده  رئيس 
پايش  تحقيقات  روند  ادامه  از  داخلي-انزلي، 
توليد ماهي در قفس خبر داد.رئيس پژوهشکده 
به  اشاره  با  داخلي-انزلي  آب هاي  پروري  آبزي 
اينکه صنعت پرورش ماهي در قفس، طي دو 
اقليمي، بحران کم  دهه اخير به دليل شرايط 
آبي و وجود منابع آبي طبيعي و انسان ساخت، 
مورد توجه مسئولان وزارت جهاد کشاورزي قرار 
گرفته است، گفت: در حال حاضر محققان علوم 
شيلاتي کشور، در پژوهشکده انزلي، پروژه اي را 
با عنوان پايش توليد ماهيان سردابي در قفس 
در منطقه جنوبي درياي خزر )مناطق جفرود و 
کياشهر( تعريف کرده اند که هم اکنون يک سال 
از عملياتي شدن آن مي گذرد.محمد صياد بوراني، 
ماهي  پرورش  صنعت  در  گذاري  سرمايه  آغاز 
در قفس ايران را سال 1390 دانست و افزود: با 
توجه به ظرفيت هاي آبزي پروري در شمال و 
جنوب کشور و ايجاد اشتغال پايدار با رويکردي 
بر سياست هاي اقتصاد مقاومتي، اين صنعت مورد 
حمايت مديران جهاد کشاورزي قرار گرفت. تعيين 
سلامت ماهي قزل آلا و ماهي آزاد معرفي شده به 
قفس هاي مستقر در آب هاي ايراني درياي خزر 
)سواحل گيلان(، تعيين عملکرد رشد و راندمان 
درياي  قفس هاي  در  پرورشي  گونه  دو  توليد 
خزر، تعيين اثرات متقابل پرورش بر اکوسيستم 
و ارزيابي اقتصادي توليد ماهيان سردابي در قفس، 
از مهمترين اهدافي است که با محوريت اين پروژه 

از طرف دکتر صياد بوراني معرفي شد.

اخبار اخبار

مرغ  گوشت  تامين  در  اينکه  بيان  با  بازار  تنظيم  ستاد  دبير 
مشکلي نداريم، گفت: بالغ بر 450 هزار تن روغن خام در گمرکات 

کشور داريم که به اندازه 4 ماه کشور است.
اين  بيان  با  بازار  تنظيم  در حاشيه جلسه ستاد  قبادي  عباس 
مطلب، در خصوص توزيع روغن، بيان کرد: در خصوص تأمين روغن 
خام مورد نياز واحدهاي توليدي مشکلي نداريم. بالغ بر 450 هزار تن 
روغن خام در گمرکات کشور داريم که به اندازه 4 ماه کشور است. در 
سال هاي گذشته کارخانجات روغن حدود 15 روز تعطيلي داشتند 
)تعطيلات نوروز( که امسال مقرر شد تعطيلي ها به حداکثر سه روز 
کاهش يابد و کارخانجات با سه شيفت کار کنند تا کسري روغن در 
بازار جبران گردد.وي با اعلام اينکه سهميه ورق نيز براي کارخانجات 
روغن در نظر گرفته شده است، بيان کرد: مقرر شد که کل نياز حلب 
کارخانجات روغن تأمين گردد که خوشبختانه معاونت امور صنايع 

وزارت صمت اين کار را انجام داده است.
معاون امور بازرگاني داخلي وزارت صمت در ادامه بيان کرد: در 
اين جلسه سازمان حمايت مصرف کنندگان و توليدکنندگان گزارشي 
از روند قيمت ها در بازار را ارائه داد که بر اساس اين گزارش در هفته 
گذشته تنها در سه يا چهار قلم کالا افزايش قيمت داشته ايم و در 

مابقي کالاها ثبات نسبي حاکم بوده است و در حوزه کالاهاي اساسي 
نيز شرايط خوبي داريم.

به مجموعه  از روند ورودي کالا  اينکه گزارشي  بيان  با  قبادي 
بنادر و گمرکات کشور نيز در اين جلسه داده شد، گفت: روند ورودي 
کالا به کشور باثبات و مناسب است، رقم هاي قابل توجهي کالا در 

بنادر و گمرکات کشور در حال ترخيص است.
قبادي اضافه کرد: ورودي کالا به کشور به نسبت هفته گذشته 

بالغ بر 450 هزار تن بوده است که عدد خوبي است.

در  بلوچستان  و  سيستان  استانداري  پيشنهاد  به  اشاره  با  وي 
پيشنهاد  اين  اساس  ببر  کرد:  بيان  استان،  آن  مرزنشينان  خصوص 
تهاتر و صادرات و واردات کالا در مرز رونق خواهد گرفت و اميدواريم 
مورد  رسيد،  تصويب  به  نيز  بازار  تنظيم  ستاد  در  که  پيشنهاد  اين 
موافقت مسئولان قرار بگيرد تا بخشي از نيازهاي استان هاي شرقي 

از اين طريق حل شود و کمکي نيز به مردم آن منطقه باشد.
قبادي در خصوص بازار گوشت و مرغ افزود: در خصوص گوشت 
روند کاهشي  و  است  ثبات  با  قيمتها  و  نداريم  قرمز مشکل خاصي 
بازار داريم.وي تصريح کرد: در خصوص  نيز در  را  قيمت تخم مرغ 
گوشت مرغ مقرر شد که وزارت جهاد کشاورزي ورودي مرغ را به 

بازار بيشتر کند تا التهاب موجود برطرف شود.
مرغ  تأمين  لحاظ  از  البته  کرد:  اضافه  بازار  تنظيم  ستاد  دبير 
ريزي  جوجه  قطعه  ميليون   10 به  نزديک  و  ندارد  وجود  مشکلي 
بيشتر از ماه گذشته بر اساس گزارش وزارت جهاد کشاورزي انجام 

شده است و اميدواريم اين مشکل حل گردد.
قبادي بيان کرد: در سال 1399 به نسبت سال گذشته واردات 
گوشت قرمز به يک چهارم رسيده که نشانگر تأمين بخش عمده اي 

از نياز کشور از محل توليد داخل است.

دبير کانون انبوه سازان با بيان اين که قيمت هر پاکت سيمان درب 
سازندگان  به دست  تومان  هزار  و 48  است  تومان  هزار  کارخانه 18 
مي رسد، گفت: براي کمک به کاهش قيمت مسکن بايد خانه بسازيم 
اما يک روز با دلالان فولاد، روز ديگر با دلالان سيمان مواجهيم و در 
اين گير و دار پروژه هاي ساختماني به دليل رشد قيمت مصالح دچار 

مشکل شده اند.
فرشيد پورحاجت اظهار کرد: آنچه در بازار مسکن اتفاق مي افتاد 
انعکاس شرايط اقتصاد کلان است اما رکود بازار مسکن از سه علت نشأت 
مي گيرد. هم اکنون گروه متقاضيان مصرفي از يک طرف با کمبود 
نقدينگي مواجهند و از طرف ديگر در انتظار تحولات سياسي و اقتصادي 
هستند. وزارت راه و شهرسازي نيز به عنوان متولي بخش مسکن به 
جاي اينکه به تسهيل فرآيند ساخت و ساز و خريد و فروش مسکن 
کمک کند، مکررا طي حدود يک سال و نيم گذشته توصيه نخريدن را 

دنبال کرده است.
وي با بيان اينکه عليرغم کاهش معاملات مسکن شاهد افزايش 
قيمتها هستيم گفت: هم اکنون خريد و فروش در بازار مسکن بسيار 
کاهش يافته و طبيعتا بايد نرخها پايين بيايد اما رشد قيمت زمين و 
مصالح ساختماني، اين بازار را به سمت رکود تورمي کشانده است. بازار 
مصالح ساختماني تقريبا به حال خود رها شده و در يک فرآيند رانت 
گونه قيمت بعضي مصالح بعد از خروج از درب کارخانه توسط واسطه ها 

و دلالان سه تا چهار برابر مي شود.
اين کارشناس بازار مسکن با بيان اين ادعا که دستگاههاي متولي 
نظارت در حوزه مصالح ساختماني مداخلات لازم را صورت نداده اند 
افزود: همه ما به اقتصاد آزاد باور داريم اما متاسفانه بعضي از سطوح 

اقتصاد کشور ما غيرشفاف است. به طور مثال در حوزه صنايع مادر، فولاد 
يا سيمان انحصار را به وضوح مي بينيم و دستگاههاي انحصارگر شرايط 
را بر بخش توليد سخت کرده اند. اين باعث مي شود مسکن به عنوان 
کالايي که توسط بخش خصوصي توليد مي شود با قيمت بالايي به دست 

مصرف کننده برسد.
پورحاجت گفت: در آشفته بازار کنوني، دلالان سيمان چه ها که نمي 
کنند. سيمان درب کارخانه 18 هزار تومان است اما تا به دست سازنده برسد 
48 هزار تومان مي شود. اين تخم مرغ نيست که کسي نتواند رصدش 
کند. ورودي و خروجي کارخانجات و افرادي که در اين حوزه فعال هستند 
مشخص است.وي تاکيد کرد: الان کارگاههاي ساختماني نياز مبرم به سيمان 
دارند اما اولويت بعضي مسئولان صادرات سيمان به کشورهاي ديگر است. 
بازار مسکن طي سه سال گذشته به اندازه کافي متلاطم بوده و مهمترين 
عامل در کنترل اين بازار افزايش ساخت و ساز است. ما نمي گوييم صادرات 
مصالح نداشته باشيم اما اولويت بايد تامين نياز داخلي باشد و مازاد مصرف را 
صادر کنيم. در غير اين صورت اجازه دهند واردات سيمان هم داشته باشيم تا 

حداقل بتوانيم مصالح مورد نياز خود را تهيه کنيم.
بازار مسکن  آينده  از  بيني  انبوه سازان درباره پيش  دبير کانون 
گفت: ديديم که با وجود افت شديد معاملات قيمت مسکن شهر تهران 
در بهمن ماه به ميانگين 28.3 ميليون تومان رسيد. رشدهاي 2 تا 3 
درصدي براي بازار مسکن غيرمنطقي نيست اما نگراني ما اين است که 
رشد تدريجي ادامه پيدا کند. اگر ساخت و ساز به همين منوال در رکود 
بماند افزايش قيمت، محتمل ترين گزينه در ماههاي آينده است. البته 
پيش بيني مي کنيم شرايط ساخت و ساز در سال آينده بهتر شود اما 
با توجه به کمبود پنج ميليون واحد مسکوني به اين زودي نمي توان 

تقاضاي بازار مسکن را پاسخ داد. با اين حال مي توان افزايش قيمت را 
با برنامه ريزي مناسب براي توليد مسکن و کاهش هزينه هاي بالاسري 

حوزه ساخت، کنترل کرد.
پورحاجت ادامه داد: متقاضيان مسکن با کمبود نقدينگي مواجهند 
و تسهيلات فعلي جوابگو نيست. افزايش حقوق و افزايش سقف تسهيلات 
بانکي بايد متناسب با رشد قيمت مسکن باشد اما دولت فعلا چنين 
سياستي را دنبال نمي کند. بالا بردن سقف تسهيلات مسکن و کاهش 
نرخ سود، برنامه هايي که تمام دنيا دنبال کرده اند و کوتاه ترين مسير 

براي خانه دار کردن مردم است.
مسکن در تهران متري 28.3 ميليون تومان

بنابراين گزارش، بهمن ماه 1399 متوسط قيمت مسکن شهر تهران 
28.3 ميليون تومان بوده که نسبت به ماه قبل 3.7 درصد و نسبت به ماه 
مشابه سال قبل 97.2 درصد افزايش نشان مي دهد. طبق اعلام بانک 
مرکزي در ماه مذکور تعداد معاملات آپارتمان هاي مسکوني شهر تهران 
به 3917 هزار واحد مسکوني رسيد که نسبت به ماه قبل 11.4 درصد 

افزايش و نسبت به ماه مشابه سال قبل 70.5 درصد کاهش يافت.

فولاد  مجتمع  شرکت  بازاريابي  و  فروش  معاونت  سرپرست 
خراسان مطرح کرد: فروش و عرضه محصولات فولاد خراسان در 
سال  به  نسبت  کالا  بورس  در  شده  اتخاذ  استراتژي هاي  با  بازار، 

گذشته دو برابر شده است.
فولاد  مجتمع  شرکت  بازاريابي  و  فروش  معاونت  سرپرست 
نشيب هاي  و  فراز  با  توام  جاري  سال  داشت:  اظهار  خراسان 
فراواني براي صنعت فولاد کشور بود. از يک سو دستورالعمل هايي 
از سوي وزارت صنعت،  از ديگري  که براي اين صنعت يکي پس 
از  ناشي  مشکلات  ديگر،  سوي  از  شدند.  صادر  تجارت  و  معدن 
فولاد  تنها  نه  شد  موجب  کشور  زيرساختي  مشکلات  و  کرونا 
جدي  چالش هاي  با  کشور  فولادسازان  از  بسياري  بلکه  خراسان، 

شوند. مواجه 
ابتداي  در  خراسان  فولاد  شرکت  افزود:  بختياري  حسين 
تعطيل  کرونا  ويروس  شيوع  دليل  به  روز   23 حدود  جاري  سال 
بنابراين در فرودين ماه امسال توليد در شرکت متوقف شد.  بود. 
استان  زيرساخت هاي  از  ناشي  نيز مشکلات  در طول سال جاري 
گذشته  ماه هاي  در  شد  سبب  گاز  و  برق  از  اعم  رضوي  خراسان 
مواجه شود.  توليد  توقف  با  فولاد خراسان  روز شرکت   51 حدود 
سال  به  نسبت  شرکت  توليدات  شدند  سبب  نيز  مسائل  همين 

باشد. گذاشته کاهش داشته 
فولاد  مجتمع  شرکت  بازاريابي  و  فروش  معاونت  سرپرست 
ميزان  در شرکت،  توليد  تبع کاهش  به  کرد:  خراسان خاطرنشان 

فروش نيز نسبت به سال گذشته با کاهش مواجه شده است. اما با 
براي شرکت  توجه به سياست هاي مديريت عامل و هيئت مديره 
حدود  کالا  بورس  در  فروش  ميزان  کردند،  اتخاذ  خراسان  فولاد 
تمامي فروش شرکت  تقريبا  به طوري که  يافت.  افزايش  برابر  دو 
از بورس  فولاد خراسان در بورس کالا رقم خورد و فروش خارج 
نداريم. فولاد خراسان دو خط فولادسازي دارد که محصول يکي 
از آن ها به بخش نورد اختصاص يافته و محصول ديگر خط براي 
به فروش 600  قادر  اين يعني در هر سال  بازار است.  فروش در 
تا 700 هزار تن شمش فولادي هستيم و مي توانيم 600 هزار تن 

ميلگرد در خط نورد به بازار عرضه کنيم.
براي  خراسان  فولاد  استراتژي هاي  خصوص  در  بختياري 
عنوان  داخلي  فروش  و  صادرات  حوزه  در  فروش  و  بازاريابي 
شناخت  صادراتي  بازارهاي  توسعه  براي  شرکت  استراتژي  کرد: 
فعالان  و  تجار  با  مستمر  ارتباطات  با  و  است  منطقه  بازارهاي 
منطقه و نيز دست اندرکاران صادرات، تلاش کرديم صادرات را به 

افزايش دهيم. نحو احسن 
بازار  به  خراسان  فولاد  مسافت  بعد  نزديکي  داد:  ادامه  وي 
آسياي ميانه يکي از عوامل اصلي است که در اين حوزه به دنبال 

فروش محصولات خود باشيم.
فولاد  مجتمع  شرکت  بازاريابي  و  فروش  معاونت  سرپرست 
خراسان اذعان کرد: به دليل کاهش ميزان توليد، کاهش صادرات 
قبل  از  که  را  خود  صادراتي  تعهدات  نتوانستيم  حتي  و  داشتيم 

داشتيم، به موقع انجام دهيم. چرا که 51 روز تعطيلي در مجتمع 
براي  تعطيلات  از  قبل  که  تعهداتي  از  زيادي  بخش  شد  سبب 
همين  و  نرسد  مشتريان  به دست  موقع  به  کرديم،  ايجاد  شرکت 

امر سبب شد صادرات کاهش يابد.
صمت  وزارت  طرف  از  که  شيوه نامه اي  کرد:  تصريح  بختياري 
در  را  خود  محصولات  همه  کرده  ملزم  را  فولادسازان  شد،  منتشر 
بورس کالا عرضه کنند. به طوري که تقريبا تمامي محصولات شرکت 
ما را به عنوان تعهدات ما و در بورس کالا براي آن سهميه در نظر 
گرفتند. بر همين اساس، شيوه نامه جايي براي صادرات لحاظ نکرده 
انجمن هاي  سوي  از  که  تذکراتي  به  توجه  با  اميدواريم  که  است 
يک  عنوان  به  صادرات  موضوع  شد،  داده  اين خصوص  در  مختلف 
بحث جدي در اين شيوه نامه در نظر گرفته شود و پس از آن اجرايي 

شود.
سرپرست معاونت فروش و بازاريابي شرکت مجتمع فولاد خراسان 
با اشاره به شفاف بودن فروش شرکت فولاد خراسان، بيان کرد: فروش 
شرکت غالبا از طريق بورس کالا انجام مي شود و اين شيوه فروش نيز 
محصولات  خريد  متقاضي  که  افرادي  همه  است.  شيوه  شفاف ترين 
مجتمع هستند، مي توانند از طريق بورس کالا به اين محصولات دست 
يابند و اين شيوه فروش به منزله شفافيت است. شرکت فولاد خراسان نه 
انحصاري در امر فروش ايجاد کرده و نه فروش شرکت به صورت مونوپل 
از شفاف ترين  انحصار شخص خاصي است. بر همين اساس يکي  در 

فروش ها را شرکت فولاد خراسان دارد.

دبيرستادتنظيمبازار:

مشکلي در تامين مرغ نداريم

دلالان بلای جان بازار مسکن

افزايش دو برابري فروش فولاد خراسان در بورس کالا

دبيرانجمنلوازم
خانگي:آرامشبر
بازارحکمفرماست

قيمت 
لوازم 
خانگي 
تابع نرخ 
مواداوليه 
است

افزايش  با  اينکه  بيان  با  خانگي  لوازم  انجمن  دبير 
گفت:آنچه  است،  حاکم  خانگي  لوازم  بازار  در  عرضه،آرامش 
بالابردن قيمت مي کند،قيمت مواد  به  توليدکننده را مجبور 

اوليه است که به نرخ جهاني عرضه مي شود.
عباس هاشمي درباره قيمت لوازم خانگي، اظهار داشت: 
علي رغم اينکه لوازم خانگي مشمول قيمت گذاري تکليفي 
نيست اما سازمان حمايت مصرف کنندگان و توليدکنندگان بر 

قيمت هاي اين اقلام نظارت مستقيم دارد.
دبير انجمن صنايع لوازم خانگي ايران با بيان اينکه مواد 
اوليه لوازم خانگي شامل مس، برنج، آلومينيوم، پتروشيمي و 
فولاد است، افزود: قيمت گذاري مواد اوليه لوازم خانگي بر اساس 
نرخ جهاني است؛ به عنوان مثال قيمت فولاد بر مبناي متوسط 
قيمت 2 هفته اخير متال بلتن + نرخ روزِ ارز+ حاشيه رقابت در 
بورس تعيين مي شود. بنابراين توليدکنندگان لوازم خانگي مواد 

اوليه را به نرخ جهاني از کارخانجات داخلي خريداري مي کنند.
وي ادامه داد: نکته مهم ديگر اينکه، خريد مواد اوليه به قيمت 
جهاني براي زماني است که مواد اوليه به اندازه کافي عرضه شود 
اما معمولاً عدم عرضه کافي، عاملي براي گراني است؛ حتي در 
مقاطعي قيمت ها 40 درصد بالاتر از نرخ پايه به فروش مي رسند 
و توليدکننده لوازم خانگي مجبور مي شود مواد اوليه را به دو 
برابر قيمت از بازار آزاد تهيه کند. ما محاسبات مربوط به قيمت 
ارائه مي کنيم و بدون  نهاده هاي توليد را به سازمان حمايت 

موافقت اين سازمان، امکان افزايش قيمت را نداريم.
هاشمي با بيان اينکه توليدکنندگان لوازم خانگي اصراري 
توليد،  نهاده هاي  و  ندارند  خانگي  لوازم  قيمت  بالابردن  به 
توليدکننده را مجبور به ترميم و تعديل قيمت مي کنند، گفت: 
البته در حال حاضر با توجه به تقويت نسبي قدرت خريد مردم 
و افزايش عرضه لوازم خانگي، بازار به سمت آرامش در حال 

حرکت است. حتي پيش بيني مي شود وارد رکود شويم.
دبير انجمن صنايع لوازم خانگي ايران تاکيد کرد: بايد 
تکليف روشن شود که آيا به بازار آزاد اعتقاد داريم و يا بازار 
کنترل شده، زيرا اگر قرار است بازار کنترل شده باشد نياز 
مواد  اينکه  شود.  بيني  پيش  دقيقي  مکانيزم هاي  که  است 
اوليه با نرخ جهاني عرضه شود اما توليدکننده اجازه تغيير 
قيمت را نداشته باشد منطقي نيست.وي تصريح کرد: يا بايد 
قيمت در همه بازارها تابع بازار آزاد و قيمت جهاني شود و 
بگويند که بر اساس هزينه ها به علاوه يک سود متعارف کالا 
قيمت گذاري شود؛ يا اگر قرار بر نظارت است و حاکميت 
دقيقي  ابزارهاي  بايد  دارد  را  نهايي  کننده  مصرف  دغدغه 
در همه  نظارتها  اين  و  رعايت شود  تعادل  و  گرفته  کار  به 
حلقه هاي زنجيره، از مواد اوليه تا کالاهاي نهايي را شامل 

شود.


